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سید حسن خمینی تاکید کرد: مؤسسه تنظیم و نشر آثار 
امام خمینی)س( در چهارچوب مصالح کلان جمهوری 
اســلامی حرکت می کند. چون بزرگترین میراث امام 
»جمهوری اسلامی« است و به هیچ عنوان خدای ناکرده 
از مؤسســه رفتاری که به تقابل یا تضعیف ارزش ها و 
ارکان جمهوری اسلامی منتهی شود، دیده نشده و نباید 
از هیچ کدام کارهای آن بوی این مطلب استشمام شود.

به گزارش اقتصادآنلاین، حجت الاسلام و المسلمین سید حسن 
خمینی در مراسم سی و چهارمین سالگرد تأسیس مؤسسه تنظیم 
و نشــر آثار امام خمینی)س( گفت: بی تردید همه هویت جمهوری 
اسلامی وابسته به امام اســت. البته این امر روشن و واضحی است 
اما اگر هم کسی در آن تردید و یا بنای شبهه هم داشت، فرمایشات 
جامع رهبر معظم انقلاب در مراسم امسال سالگرد امام از تعابیر کامل 
و پر معنایی برخوردار بود که امام را جان و روح جامعه اسلامی معرفی 

کردند.
 جمهوری اسلامی حکومتی بر آمده

 از یک اراده ملی است
یادگار امام افزود: جمهوری اسلامی حکومتی بر آمده از یک اراده ملی 
اســت؛ یک اراده بزرگ که چهل و چند ســال پیش به وقوع پیوست 
و بــی تردید هیچ انقلابی در تاریخ جهان این مقدار حرکت و حمایت 
قاطبه یک ملت را همراه خودش نداشــته است. از نخستین روزهایی 
که انقلاب شــکل گرفته تا آستانه پیروزی و بعد در طول دوره حیات 
خودش، به گونه ای از همراهی اقشار مختلف مردم استفاده کرده که اگر 
کسی آن را انکار کند گویی چشمه خورشید را در صبح منکر می شود.

انقلاب های دنیا بیشتر به کودتا، شورش یا نهایتا جنبش شبیه هستند، 
ولی 98 درصد مردم ما به این انقلاب رأی »آری« دادند.وی تأکید کرد: 
بی تردید یکی از ابعاد انقلاب این است که رهبر این انقلاب یک مرجع 
تقلید بود، توده های دیندار جامعه وارد شده بودند و انقلاب طبقاتی نبود؛ 
یعنی به همان اندازه که در کشاورز و روستایی و کارگر حامی داشت، در 
بازاری و کارمند و دانشگاهی نیز حامی داشت. انقلاب های دنیا بیشتر 
به کودتا، شورش یا نهایتا جنبش شبیه هستند، ولی 98 درصد مردم ما 
به این انقلاب رأی »آری« دادند. اما هر اتفاقی بعد از چهل و چند سال 
توسط افرادی مورد تردید واقع می شود و به آنجا رسید که عده ای به 

انکار اصل انقلاب پرداختند.
امام از محبوب ترین رهبران تاریخ است

سید حسن خمینی اظهار داشت: امری که در روزگار ما بدیهی است، 
وقتی به جلو می رود به یک باره می بینید که قلب شده است. بعد هم 
شبهه ای را باقی می گذارند و کسانی هم به انگیزه های دیگری در 
این شبهه می کنند. انقلاب ما فقط مردمی ترین انقلاب قرن نیست، 
بلکه مردمی ترین انقلاب تاریخ است؛ امام فقط محبوب ترین رهبر 
قرن نیست، از محبوب ترین رهبران تاریخ است. اما ببینید امری به این 

وضوح  هم امروزه مورد تردید واقع می شود و  یک عده هم خوششان 
مــی آید و این تردیدها را به دروغ تأیید می کنند.وی افزود: امام نقل 
کرده که یکبار یک شیعه و غیر شیعه با هم بحث می کردند و طرف 
می گوید چه قدر می گویید کربلا کربلا؟ شیعه پاسخ داده بود، ما از 
غدیر یاد گرفته ایم. دیدیم نگفتیم و منکر شدید؛ حالا می گوییم تا 
لااقل اصلش را فراموش نکنید. حداقل فایده تکرار و بسامد یک پیام 
این است که انکار آن را در روزگاران بعدی مشکل می کند. تکرارش 
از این جهت مُهمل نیست. اولا به خاطر پاسداشت حقیقت، دوما به 
خاطر دینی که به گذشتگان داریم و سوما آثاری که در آیندگان دارد، 

باید گفت و تکرار کرد.
 امروز فضای مجازی واقعیت است؛ تقابل 

با آن آب در هاون کوبیدن است
یادگار امام گفت: امروز فضای مجازی واقعیتی است و تقابل با آن هم 
آب در هاون کوبیدن است. اما این هم مثل هر بستری دیگر است که 
در آن می شود دروغ گفت؛ دروغ هایی که  بزرگ است ولی ممکن 
است کسی آن را باور کند و بر آن پایه و اساسی را قرار دهد.وی یادآور 
شد: فلسفه تأسیس مؤسسه از ابتدا برای جلوگیری از تحریف سخنان 
امام بوده؛ یکی از راه های تحریف همین قلب واقعیت هایی است که 
شرایط را عوض می کند. آنقدر دروغ های بیّن می گویند که، مطابق 
آن افرادی می گویند شاید درست بوده؛ ابتدا هم با شایدها شروع می 
شود و یواش یواش در مسأله ای که آدم فکر می کند از این روشن تر 
نمی شود، شبهه می کنند. از قدیم بوده که گفتند علی)ع( مگر نماز هم 

می خواند و تا امروز هم هست.
همه هویت جمهوری اسلامی به امام است

سید حسن خمینی تأکید کرد: همه هویت جمهوری اسلامی به امام 
است و اگر امام را بگیرند این ساختمان فرو می ریزد؛ حتی اگر شکلش 
بماند جانش می رود. لذا باید از رهبر معظم انقلاب تشکر کرد که دائما 
این نکته را به همه تنبه می دهند. شاید هیچ کسی مانند ایشان در این 
مسأله عزم نداشته باشد که تنبه بدهد به این نکته توجه کنید و اگر 
فراموش کردید در حقیقت کسی هستید که بر سر شاخه بن می برید.
وی افزود: مؤسسه به این جهت شکل گرفته که تحریف های صریح 
و پنهان را پاسخ بدهد. بقیه مسئولیت های ما مسئولیت اختصاصی 
مؤسسه نیســت. ترویج امام و جلوگیری از تخریب را همه نهادها و 
ارگان ها باید کمک کنند. عظمت امام به اندازه ای است که ترویجش 
از عهده کارکنان مؤسسه خارج است. همه بر سر خوان گسترده مردم 
ایران، انقلاب و جمهوری اسلامی هستند و باید در این زمینه کار کنند؛ 

مسئولیتشان را باید از آنها مطالبه کرد.
بزرگترین میراث امام »جمهوری اسلامی« است

یادگار امام اظهار داشت: یکی از بزرگترین وظایف مؤسسه این است 
که فراجناحی عمل کند. همان اندازه که امام متعلق به همه مردم ایران 
بود، مؤسسه هم باید متعلق به همه مردم ایران باشد. همان گونه که 

همه زیر چتر امام بودند، مؤسسه هم باید در خدمت همه باشد. البته این 
هزینه دارد؛ به خاطر اینکه وقتی شما تریبون را باز می کنید، هر گروه 
می گوید دیگری نباشد. اگر این وظیفه را پذیرفته اید کوله بارتان را 
آماده کنید و مرعوب هیچ کس نشوید. مجموعه مؤسسه مربوط به امام 
و امام متعلق به همه است؛ هرکسی که به امام معتقد است در مجموعه 
مؤسسه جا دارد و به همین جهت جایگاه یک گروه و دو گروه نیست و 

چیزی که صحیح می داند را می گوید.
وی تأکید کرد: مؤسســه تنظیم و نشــر آثار امام خمینی)س( در 
چهارچوب مصالح کلان جمهوری اســلامی حرکت می کند. چون 
بزرگترین میراث امام »جمهوری اســلامی« است و به هیچ عنوان 
خدای ناکرده از مؤسســه رفتاری که به تقابل یا تضعیف ارزش ها و 
ارکان جمهوری اسلامی منتهی شود، دیده نشده و نباید از هیچ کدام 

کارهای آن بوی این مطلب استشمام شود.
بخش های زیادی از اسناد ما بسته بوده و ان شاء الله 

بنا داریم در آینده اسناد را باز کنیم
سید حسن خمینی گفت: دومین مسأله در مورد مؤسسه چیزی است 
که تحت عنوان »جهاد تبیین« مطرح می شود. ما نباید بنشینیم که 
دشــمنان امام هر روز موضوعی برای ما درست کنند و ما به دنبال 
جواب راه بیفتیم؛ فضای جدال فرهنگی و بحث را ما باید تعیین کنیم. 
در اثــر این رفتارهای آنان به راحتی جای قربانی و جلاد عوض می 
شود. پرونده های بسته ای که در جمهوری اسلامی هست و بخشی 
از آن در اختیار ما است، باید به عنوان یک عنصر مبیّن در این فضا در 
معرض عموم قرار بگیرد. طبیعتا یکی از بخش های آن انتشار اسناد 
است. بخش های زیادی از اسناد ما بسته بوده و ان شاء الله بنا داریم 
در آینده اسناد را باز کنیم. این اسناد باز شده خیلی از نقدها را پاسخ می 
دهد. به صورت گزینشــی هم باز نمی کنیم. دوره های زمانی پیش 
رفته و مؤسسه باید به سمت باز کردن اسناد خودش پیش برود.وی 
با بیان اینکه یکی از موارد دیگر بحث بالا بردن دانش کارکنان و به 
خصوص محققان مجموعه است، یادآور شد: در ابتدای انقلاب، امام 
یک شخصیت معاصر بود و هرکس به قدر فهم خود ایشان را لمس 
می کرد. اما کارکنان مؤسسه باید آموزش ببینند تا شناخت دقیق نسبت 
به زندگی امام داشته باشند، چرا که اگر قرار است همه در این جهاد 

تبیین کار کنند، بخشی هم نیروهای خود ما هستند.
یادگار امام با اشاره به نمایشگاه های برگزار شده توسط موسسه، ادامه 
داد: واقعیت این است که الآن یک فضای عمومی وجود دارد که در آن 
)به مدد فضای مجازی( همه افراد در یک لحظه همه جا حضور دارند؛ 
ما از این فضا عقب هستیم. شاید بخشی از این وضع به این دلیل بوده 
که مدیران مجموعه در رده ی سنی ای نبوده اند که این مسأله را بلد 
باشند. اگر از این فضا استفاده نکرده اید، خودتان را ملامت کنید. در این 
زمینه نسل های جدید که از فضاهای متفاوت درک درستی دارند، باید 
کار کنند. البته باید تولید محتوای مناسب کرد. یک کار درست در بزنگاه 

خودش که قــرار می گیرد، چنان اثری می گذارد که از صد صفحه 
نوشــتن بالاتر است. چرا ما این فضا را نمی شناسیم و از آن استفاده 

نمی کنیم؟! نه اینکه هیچ ندانیم، اما آن مقداری که باید نمی دانیم. 
همه باید پیرامون بحث امام، نهضت امام و جلوگیری از 

دشمنی های نسبت به امام کار کنند
وی با بیان اینکه مجموعه در آســتانه بازنشستگی بخش زیادی 
از نیروها اســت، گفت: این جایگزینی باید به شدت و با کمال دقت 
کارشناســی باشد. هر نیرویی که به مجموعه اضافه می شود باید در 
حوزه خودش و بهترین متخصص باشد. نیروی بهتر بگیرید و از آنها 
کار، پیشرفت و کیفیت بهتر بخواهید. البته ما یک غنای سازمانی هم 
داریم و آن نســل گذشته ای هستند که گنجینه ای از شناخت امام 
هستند. امام آنقدر بزرگ است که اگر عشاق امام نیامدند با ما همکاری 
کنند، ضعف ما است. درها را باز کنید و همه را به کار بگیرید و به هیچ 
عنوان به افرادی که دور هم هستید بسنده نکنید.سید حسن خمینی 
ادامه داد: مؤسسه، صف نیست ستاد است؛ باید از پتانسیل همه نهادها 
استفاده و همه را ترغیب کند به اینکه برای امام کار کنند. حتما در دهه 
فجر یا سالگرد امام جشنواره ای بگذارید و به نهادی که بیشترین کار در 
رابطه با امام را کرده جایزه بدهید و او را معرفی کنید. همه باید پیرامون 
بحث امام، نهضت امام و جلوگیری از دشمنی های نسبت به امام کار 
کنند. البته ما مراقب هستیم که تحریف صورت نگیرد، بحث جناحی 
نشــود و کسی نخواهد از این مجموعه برای مطامع خودش استفاده 
کند.وی با تشکر از زحمات دکتر محمد مقدم به عنوان رییس شورای 
سیاستگذاری موسسه، به برنامه پنج ساله مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام 
خمینی)س( اشاره کرد و گفت: آقای کمساری این برنامه را به شورای 
سیاستگذاری آورد. این عزم و همت دوستان خوب بود، ولی باید جزئی 
تر و دقیق تر باشد. این برنامه پنج ساله نقشه راهی است که معلوم شود 
کجا باید برسیم و این طور نباشد که هر جایی رسیدیم بگوییم جای 
درست همین جا است. البته زحماتی که دوستان کشیده اند نمره بسیار 
قابل قبولی می گیرد. جا دارد یادی کنم از آقای دکتر حمید انصاری که 
الحق و الانصاف بســیار هم کارشناس بود و همین الآن هم بنده از 
ایشان استفاده می کنم و به عنوان مشاور عالی بنده فعالیت می کنند و 
با آقای کمساری هم جلسات نوبتی خیلی خوبی دارند.یادگار امام ادامه 

داد: آقای دکتر انصاری الآن هم مشــغول کار تدویت ویراست جدید 
صحیفه امام هستند که قرار شد دوستان مؤسسه هم با ایشان همکاری 
کنند. تأکید می کنم که ویراست دوم صحیفه از مسئولیت های اولویت 
دار مؤسسه است و اصلی ترین مسئولیت ما است که باید انجام شود. 

وی اظهار داشت در بخش دیگری سخنان خود اظهار داشت: آقای 
دکتر کمساری دوره بسیار خوبی را شروع کرده اند. به نظرم این دوره 
تقریبا دو ساله که شکل گرفته دوره بسیار موفقی است. واقعیت این 
است که من فکر نمی کردم بعد از دکتر حمید انصاری مدیری بتواند به 
این سرعت در مجموعه جا بیفتد. چون آقای انصاری یک دوره طولانی 
در کنار امام بود. ولی آقای کمســاری گام بسیار خوبی را در مجموعه 
شروع کرده اند؛ هم رضایت سازمانی تا جایی که به من گزارش داده 
اند خیلی خوب است، هم ارتباطی که با دوستان مجموعه می گیرند و 
هم ذهن جوان تر و عزم دارند.سید حسن خمینی افزود: شروع بسیار 
ارزشمندی داشته اند و معاونین خوبی انتخاب کرده اند. به خصوص 
دوستان جدیدی که اضافه شده اند، پرتوان و با نگاه خوب هستند. به 
نظر من هم خوب است به ایشان تبریک بگوییم، هم از ایشان تشکر 
کنیم و هم امید داشــته باشیم عزمی که در آنها بوده فروکش نکند؛ 
چون انسان گرفتار روزمرگی می شود. از نظرات شورای سیاستگذاری و 
کارشناسان مجموعه که قبلا بوده اند و یا بازنشسته و یا از ما جدا شده 
اند استفاده کنید. با همین نگاهی که تا امروز بوده اند و درهای مؤسسه 
به روی همه نهادهای بیرونی باز شود، حتما از این نگاه بهره ببرند و با 

انرژی کار را پیش ببرند.
امیددهی به آینده کشور و این اندیشه، وظیفه است 

وی در پایان گفت: امروز در جمهوری اسلامی همه باید نسبت به 
امیددهی حساس باشند. ممکن است هزار اشکال باشد، که هست، اما 
با ناامیدی به جایی نمی رسیم. یکی از فیلسوفان معاصر جمله بسیار 
لطیفی دارد؛ گفته بود من نمی گویم هرکسی امید دارد به نتیجه رسیده 
ولی می توانم بگویم هرکسی ناامید بوده به هیچ جایی نرسیده است. 
امیددهی به آینده کشور و این اندیشه، وظیفه است. البته اصلا به معنای 
این نیست که به روی مشکلات و سختی ها چشم ببندیم ولی به هر 
حال مجموعه باید با توان خودش نسبت به مسائل داخلی خودش و 

کشور این امید را پیش ببرد.

سید حسن خمینی:

 بنا داریم در آینده اسنادی را باز کنیم 
این اسناد خیلی از نقدها را پاسخ می دهد

از سوی رئیس جمهور انجام شد
 ابلاغ قانون تفسیر موادی از قانون تسهیل 

صدور مجوزهای کسب و کار برای اجرا
رئیس جمهور قانون تفســیر مواد ۳، ۴ و ۵ قانون تسهیل صدور مجوزهای 
کســب و کار را برای اجرا به قوه قضائیه و وزارتخانه های دادگستری، امور 

اقتصاد و دارایی و علوم، تحقیقات و فناوری ابلاغ کرد.
به  گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران، »قانون تفسیر مواد ۳، ۴ و ۵ قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار« که در جلسه 
علنی روز چهارشنبه دوم شهریور ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی تصویب و در تاریخ 9 شهریور 
۱۴۰۱ به تایید شورای نگهبان رسیده بود، برای اجرا به قوه قضائیه، وزارت دادگستری، وزارت 

امور اقتصادی و دارایی و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری ابلاغ کرد.

عضو مجمع مصلحت نظام:
 دولت مشکلی ندارد

 ایراد در رشد نقدینگی از سوی بانک هاست
مصباحی مقدم عضو مجمع مصلحت نظام گفت: اگر رشد تولید با شتاب بیشتری 

انجام گیرد می تواند تاثیرگذار در مهار تورم باشد.
غلامرضا مصباحی مقدم عضو مجمع مصلحت نظام در گفتگو با بازار، درباره تورم مرداد ماه گفت: تورم 
مردادماه ۲ درصد و تورم تیرماه ۴.۶ دهم درصد و تورم خردادماه ۱۲.۲ دهم درصد بود. این روند نشان 
دهنده تخلیه تورم ناشی از شوک اصلاح قیمت ارز ترجیحی است.وی ادامه داد: تورم مرداد ماه نسبت به 
تورم شهریور سال گذشته که تورم ۴۰ درصد بود، ۱9درصد کاهش داشت، لذا نشان از بهبود شرایط و 
بهبود روند تورم نسبت به ماه های سال قبل است و طبعا حکایت از این می کند که اقدامات دولت برای 
مهار تورم مؤثر و موفق بوده است. امیدواریم ماه های آینده روند نزولی تورم استمرار پیدا کند و شرایط 
به گونه ای شود که مردم ما کاهش تورم را به صورت محسوس درک کنند.مصباحی مقدم با اشاره به 
اقدامات دولت برای کاهش نرخ تورم تصریح کرد: یک اقدام مهمی که دولت انجام داده و باید ادامه بدهد 
استقراض نکردن از بانک مرکزی است. اقدام دیگری که باید انجام بدهد مهار برداشت بانک ها از بانک 
مرکزی که این روند هم باید به صورت جدی پیگیری شود. البته رشد تولید بسیار مهم است. اگر رشد 
تولید با شتاب بیشتری انجام گیرد می تواند تاثیرگذار در مهار تورم باشد.عضو مجمع مصلحت نظام براین 
باور است: تولید تا اینجا نسبت به سال قبل حکایت از رونق و رشد بیشتر دارد. نرخ رشد اقتصادی در پایان 
سال گذشته۴.۶دهم درصد بود که این نشان می دهد نسبت به دهه قبل که نرخ رشد ما تقریبا نیم درصد 
بوده روند بهبود را طی می کند. حرکت رشد اقتصادی در این دولت نسبت به گذشته بهبود پیدا کرده و البته 
حتما باید شتاب بیشتری هم پیدا کند.او در پاسخ به این پرسش، مهمترین ضعفی که دولت در بحث مهار 
تورم دارد؛ چیست، بیان کرد: بیشتر قوت دولت را می بینیم. من نقطه ضعفی در اقدامات دولت در جدی 

بودنش نمی بینم. اگر ضعفی هم باشد در کنترل رشد نقدینگی از سوی بانک ها است.

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛
گرانفروشی ۳۰۰ تا ۶۰۰ میلیونی خودروهای مونتاژی

معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت با اشــاره به گرانفروشــی ۳۰۰ تا 
۶۰۰ میلیونی خودروهای خارجی مونتاژ داخل، گفت: اخیراً سازمان حمایت به 

این موضوع ورود پیدا کرده تا آن ها را تعیین تکلیف کند.
به گزارش مهر، منوچهر منطقی اظهار کرد: قیمت فروش خودروهای خارجی مونتاژ داخل، 
۲ تا ۳ برابر قیمت های واقعی است؛ به این ترتیب خودروهای خارجی مونتاژ داخل بین ۳۰۰ تا 

۶۰۰ میلیون تومان بالاتر از قیمت واقعی به فروش می رسند.
معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت گفت: برای کنترل این قیمت ها باید سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اقدامات لازم را انجام دهد و از طرفی با شروع واردات خودرو، 
این خودروها نیز به قیمت واقعی خودشان برمی گردند.وی افزود: به خاطر ممنوعیت واردات خودرو 
در سال های اخیر، خودروهای خارجی مونتاژی داخل توانسته اند بازار را به دست آورند و با قیمت 
بالا عرضه می شوند.منطقی تاکید کرد: شورای رقابت این خودروها را از قیمت گذاری معاف 
کرده است، اما اخیراً سازمان حمایت به این موضوع ورود پیدا کرده تا آن ها را تعیین تکلیف کند.

 ورود مافیا به ارزیابی معلمان
عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی گفت: رتبه 

بندی معلمان، مصوبه ای قانونی و به حق برای فرهنگیان است.
به گزارش ایســنا، محمد وحیدی در شورای آموزش و پرورش اســتان که دیروز ۱9 شهریورماه در 
استانداری خراسان شمالی برگزار شد، با تاکید بر اینکه نباید شیرینی طرح رتبه بندی را برای معلمان تلخ 
کنیم، تصریح کرد: وقتی به گونه ای این طرح را اجرا می کنند که بخشی از آموزش و پرورش شامل 
حال طرح نمی شود، قطعا فرهنگیان مطالبه برحق خود را انجام می دهند تا نتیجه درست اتفاق بیفتد؛ در 
این مسیر نباید از حق معلمان بگذریم.این نماینده مجلس اظهار کرد: شنیده می شود گروه هایی خارج 
از بدنــه آموزش و پرورش می خواهند برای ارزیابی معلمان در طرح رتبه بندی ورود کنند که حرکتی 
مافیایی محســوب می شود و به جد جلوی آن خواهیم ایستاد.وی افزود: ارزیابی معلمان صرفا باید با 
حضور اعضایی از بدنه آموزش و پرورش اتفاق بیفتد و به عنوان عضو ناظر مجلس، پیگیر این موضوع 
خواهم بود و با همکارانم بر تمام روند نظارت خواهیم داشت.نماینده مردم ۵ شهرستان خراسان شمالی 
در مجلس همچنین گفت: برای سال تحصیلی جدید نباید هیچ دانش آموزی از ثبت نام در مدرسه محله 
خودش جا بماند.وی افزود: بسیاری از خانواده ها موفق به ثبت نام دانش آموزانشان در مدارس شده اند 
اما تعدادی از آن ها مشکلاتی از قبیل پر شدن مدارس دارند.وی با تاکید بر اینکه هیچ دانش آموزی نباید 
از تحصیل باز بماند، تصریح کرد: متاسفانه مراجعاتی به ما می شود که می بینیم فلان مدرسه از ثبت نام 
دانش آموزی که محل سکونتش در نزدیکی همان مدرسه است اجتناب می کند.وحیدی افزود: بار کمبود 
امکانات یا فضای آموزشی نباید بر دوش خانواده دانش آموز باشد؛ نباید پرونده دانش آموز را به خانواده داد 
و آن ها را فرستاد به دنبال مدرسه ای برای ثبت نام؛ بلکه اگر محدودیت هایی در این موضوع وجود دارد 
در ابتدا مدرسه ای که در محدوده زندگی آن خانواده قرار دارد باید ثبت نام اولیه دانش آموز را انجام دهد؛ 
سپس اقدامات بعدی توسط مدرسه و آموزش و پرورش انجام شود.عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس همچنین بر ضرورت تقویت آموزش های مهارتی و هنرستان ها تاکید کرد و ادامه داد: 
متاسفانه بیشتر دانش آموزان در حال سوق پیدا کردن به رشته های نظری هستند که این موضوع برای 
آینده کشور، مناسب نیست. لذا باید به سمت تقویت هنرستان ها و همچنین مهارت آموزی حرکت کنیم.

فشار عده ای برای بازگشت به ارز دو نرخی
پژمانفر گفت: عده ای در صدد هستند و فشار می آورند که مجدد در مسیر دو نرخی 

شدن قیمت ارز قرار بگیریم که باید در مقابل آن ایستاد.
به گزارش خبرآنلاین، حجت الاسلام نصرالله پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس، با اشاره به 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب در حوزه تولید و تأکید ایشان بر توجه به این حوزه، گفت: ما برای پیشرفت 
در حوزه تولید باید مشکلات موجود در حوزه زیرساخت های قانونی و اجرایی را برطرف کنیم.وی افزود: 
یکی از مشکلات در حوزه تولید، بحث تسهیلات است، علت این است که بانک ها بیشترین نقش را در 
به هم ریختگی در حوزه تولید دارند.رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس اظهار داشت: بانک ها با مقاومتی 
که در مقابل اعطای تســهیلات به حوزه تولید دارند، بیشترین نقش را در ایجاد موانع بر سر راه تولید 
ایفا می کنند.حجت الاسلام پژمانفر خاطرنشان کرد: یکی دیگر از مشکلات در حوزه تولید، تصمیمات 
لحظه ای مسئولان در بخش ها و قوای مختلف است، به عنوان مثال کالایی در کشور تولید می شود، اما 
در حین تولید این کالا، دستور واردات همان محصول نیز صادر می شود و با صدور چنین دستوراتی تولید 
کشور آسیب می بیند.وی در ادامه با اشاره به حذف ارز ترجیحی در کشور گفت: حذف ارز ترجیحی و تک 
نرخی شدن ارز کار بسیار مهمی بود که در کشور انجام شد، اما در این مسیر کارهای زیاد دیگری نیز 
وجود دارد که باید انجام شود.رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس ادامه داد: واقعی شدن نرخ ارز اقدام مهم 
دیگری است که در ادامه مسیر تک نرخی شدن باید انجام شود، واقعیت این است که قیمت ارز در کشور 
ما هنوز واقعی نشده است.حجت الاسلام پژمانفر خاطرنشان کرد: درست است که امروز ارز در کشور تک 
نرخی شده، اما عده ای در صدد هستند و فشار می آورند که ما مجدد در مسیر دو نرخی شدن نرخ ارز قرار 

بگیریم که باید در مقابل آن ایستاد.

 عرضه قطره چکانی 
استراتژی رانت خیز فولاد در بورس کالا

مصطفی طاهری رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: برخی می کوشند با 
عرضه قطره چکانی فولاد در بورس کالا با وجود تقاضای زیاد و افزایش قیمت، این 

کالا را بیرون از بورس به فروش برسانند.
گزارش تحقیق و تفحص از شرکت فولاد مبارکه اصفهان درحالی در مجلس قرائت شد که گویای 
تخلفات مالی بیشــمار در این بخش بود.همچنین انتشار گزارش حدود ۳۰۰ صفحه ای، نشان از بروز 
تخلفات گســترده مالی در این شــرکت در بازه زمانی مهر ۱۳9۷ تا تیر ماه ۱۴۰۰ داشت.با این حال 
نمایندگان مجلس هم این گزارش را برای رســیدگی به قوه قضائیه ارسال کرده اند، اما در بسیاری از 
بخش ها با اطمینان از تخلف و هزینه کرد منابع بر خلاف قانون صحبت به میان آورده اند.اما با فروکش 
کردن حواشی پیرامون این تحقیق و تفحص، موضوع مصوبه قانونی در زمینه عرضه فولاد در بورس کالا 
که موجب رانت بالایی شده و در تحقیق و تفحص مجلس هم به آن اشاره شد، مدنظر قرار گرفت.حال 
با طرح این موضوع باید دید آیا مجلس برای این مهم اصلاح قوانین را مدنظر قرار خواهد داد؟مصطفی 
طاهری، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس در آسیب شناسی پیرو این موضوع در گفت و گو با 
خبرنگار بازار معتقد است؛ اگر عرضه فولاد در بورس با فرمت و سازوکار مشخصی اتفاق بیافتد این مسئله 
آسیب های دیگر را به دنبال نخواهد داشت.وی تصریح کرد: اگر ما به اندازه نیاز کشور و یا حتی کمی 
بیشتر از آن را در بورس کالا عرضه کنیم مشکلی پیش نمی آید لذا مشکل اینجاست که برخی عرضه در 
بورس را مدیریت می کنند.این نماینده مجلس تاکید کرد: برخی می کوشند ابتدا با عرضه قطره چکانی 
فولاد در بورس کالا با وجود تقاضای زیاد و افزایش قیمت، این کالا را بیرون از بورس به فروش برسانند.
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید کرد: ما اگر الزام عرضه فولاد و کالاهایی که به اندازه نیاز 
کشور تولید می کنیم به بورس را داشته و این موضوع را به قانون تبدیل کنیم - البته ما طرحی در این 

زمینه در مجلس داریم و متاسفانه دولت با آن مخالفت کرده است – هیچ مشکلی پیش نخواهد آمد.

اخبار کوتاه 

گم شدن ۵ هزار میلیارد تومان ارز صادراتی  سرنوشت مبهم 300 میلیون یورو دارو 
و تجهیزات در گمرک

مدعی العموم به پرونده سهام دار خارجی پتروشیمی »مهر« ورود کند  کمبود برخی از داروها تا مالیاتی که حذف نشد

۳۰۰ میلیون یورو دارو و تجهیزات پزشکی در انتظار لغو مالیات واردات 
دارو در گمرک بلاتکلیف مانده و شرکت ها برای اینکه کالاها در لیست 

اموال متروکه قرار نگیرند ناچار به پرداخت هزینه مضاعف شده اند.
بازار؛ گروه صنعت: طرح معافیــت واردات دارو که از چندی پیش به دنبال حذف ارز 
دارو و اجرای طرح دارویار مطرح شــده، بعد از تصویب یک فوریت در مجلس شورای 
اسلامی هنوز به نتیجه ای نرسیده است. از این رو در شرایطی که نقدینگی داروسازان با 
نزدیک هفت برابر شدن بهای ارز به شدت کاهش یافته، شرکت های واردکننده برای 
جلوگیری از متروکه شدن ۳۰۰ میلیون یورو دارو و تجهیزات پزشکی ناچار به پرداخت 
هزینه گزافی به گمرک شده اند.همچنین این شرایط باعث شده که با اجرای طرح دارویار، 
حذف ارز ترجیحی ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی و اصلاح سیاست  های ارزی دارو، داروسازان با 
چالش های جدی مالی به ویژه مالیات بر ارزش افزوده 9 درصدی مواجه شوند. همچنین 
با ترخیص نشدن ۳۰۰ میلیون یورو دارو و تجهیزات پزشکی نه تنها چرخ صنعت کند 
می شــود بلکه همین حالا هم در برخی از داروها از جمله داروهای صرع کمبود جدی 

ای ایجاد شده است.
رانت خواری یا جلوگیری از کمبود دارو

بیش از یک هفته از جلسه علنی مجلس برای لغو مالیات بر ارزش افزوده واردات مواد 
اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات پزشکی می گذرد و هنوز سرنوشت ۳۰۰ میلیون یورو 
دارو و تجهیزات پزشــکی که در گمرک مانده در هاله ای از ابهام قرار دارد؛ طرحی که 
پیش بینی شده بود هفته گذشته در مجلس شورای اسلامی مورد موافقت و اجرا در بیاید 
 اما مسکوت مانده است.بر این اساس چهارشنبه گذشته نمایندگان با ۱۲9 رای موافق،
 ۵۵ رای مخالف و ۴ رای ممتنع از مجموع ۲۰۶ رای ماخوذه با بررسی این لایحه با قید 
دو فوریت مخالفت کردند. با تقاضای دولت یک فوریت این لایحه به رای مجلس گذاشته 
شد که با ۱۳۴ رای موافق، ۴۴ رای مخالف و ۶ رای ممتنع از مجموع ۲۰۶ رای ماخوذه 
به تصویب رسید. در این رابطه نصراله پژمان فر، رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس ضمن 
اعلام مخالفت خود با طرح دو فوریتی لایحه حذف مالیات بر ارزش افزوده واردات دارو 
و تجهیزات پزشکی گفته که هنوز جوهر قانون مالیات بر ارزش افزوده خشک نشده که 
دولت به دنبال اصلاح آن است.همچنین این نماینده مجلس لغو مالیات بر ارزش افزوده 
واردات دارو را به مثابه تسهیل رانت خواری معرفی کرده که نه تنها می تواند به کاهش 
قیمت دارو منتهی شود بلکه باعث احتکار دارو در بازار و عدم مدیریت توزیع می شود.

البته محمد علیپور عضو کمیسیون اقتصادی ضمن رد صحبت های پژمان فر، رئیس 
کمیسیون اصل 9۰ گفته که لایحه مذکور برای داروها و تجهیزات پزشکی که نسخه 
تولید داخل ندارند در نظر گرفته شده است. همچنین اجرای این طرح را ضروری خوانده؛ 
چرا که با اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده برخی از داروها همین حالا کم یاب و در 

بعضی از موارد حتی نایاب شده اند.
رسوب ۳۰۰ میلیون یورو دارو و تجهیزات در گمرک

مرتضی خیرآبادی، عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
نیــز تصمیم مجلس به عدم تصویب دو فوریت طرح لغو معافیت مالیات ارزش افزوده 
واردات دارو و تجهیزات پزشکی را در نتیجه اعمال قدرت برخی ذینفعان خواند و گفت: 
برخی که مخالف اجرای طرح دارویار بودند نگذاشتند طرح معافیت مالیاتی واردات دارو در 
مجلس رای بیاورد و اکنون شاهد هستیم داروی مورد نیاز مردم در گمرک بلاتکلیف مانده 
است.وی با اشاره به اینکه دست های پشت پرده نگذاشت طرح دو فوریت مجلس رای 
بیاورد اضافه کرد: برخی در تلاش هستند که جامعه داروسازی را منحرف کنند که باید 
جلوی آن ها گرفته شود. خیرآبادی با اشاره به شدت یافتن بحران نقدینگی در صنعت دارو 
ادامه داد: برای اینکه شرکت های داروسازی بتوانند مواد اولیه مورد نیازشان را تولید کنند 
به طور قطع نیاز به نقدینگی دارند و اگر نتوانند ملزومات تولید را تهیه کنند بحران کمبود 
دارو که اکنون در آفریقا شاهد آن هستیم در ایران تکرار می شود. همچنین بعید نیست 
که شرکت ها برای جبران نقدینگی و گرفتن سهم بیشتری از بازار به سمت تخفیف دادن 
رو بیاورند که مشکل را دو چندان می کند. عضو هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع 

داروهای انسانی اضافه کرد: یکی از راه حل های جبران بخشی از نیاز مالی شرکت ها ارائه 
تسهیلات از سوی بانک ها است که بتوانیم طی دو تا سه ماه آینده حداقل ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
میلیون دلار ارز نیمایی جذب کنیم تا صندوق دولت پر شود و بتواند بیمه ها را پوشش 
دهد. خیرآبادی تاکید کرد: این ۲۵ هزار میلیارد تومانی که ناشی از اختلاف ارز نیما و ارز 
ترجیحی است باید زودتر به صندوق دولت برگردد تا بتواند سازمان بیمه سلامت را تغذیه 
کند. جلسات متعددی را در مجلس داشتیم اما سازمان تامین اجتماعی قدری طرح را دچار 
مشکل می کند و هنوز نقدینگی مازادی که قرار بود به داروخانه ها بدهد را نداده است.وی 
ضمن اظهار ناراحتی از عدم تصویب طرح دو فوریتی مجلس بیان کرد: سازمان غذا و دارو 
در چند جبهه بیمه تامین اجتماعی، بیمه سلامت، قیمت گذاری با سازمان حمایت و دولت 
در حال جنگ است و حالا بحث نقدینگی شرکت ها و مالیات بر ارزش افزوده و تعرفه 
ها هم به آن اضافه شده است.عضو هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی افزود: در حال حاضر ۳۰۰ میلیون یورو دارو و تجهیزات پزشکی در گمرک خاک 
می خورد و فعالان صنعت دارو هزینه هنگفتی را پرداخت می کنند تا کالاهای وارداتی 
متروکه نشوند. همین الان اگر کالا بیش از دو ماه ترخیص نشود گمرک ۲.۵ درصد از 
ارزش کالا را دریافت می کند تا آن را متروکه نکند.خیرآبادی تاکید کرد: خیلی از شرکت 
ها ناچار شدن این پول را پرداخت کنند تا قانون تصویب شود و 9 درصد مالیات را پرداخت 
نکنند. 9 درصد برای شش ماه آینده ما حداقل بر اساس برآورد بنده هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان است. حالا صنعتی که در این وضع بی پولی باید هزار و ۱۰۰ میلیارد تومانی هم 
پرداخت کند هم قیمت به آن داده نمی شود و هم از نقدینگی آن کاسته می شود. افرادی 

که این کار را می کنند چطور می خواهند پاسخگو مشکلاتی که ایجاد می شود باشند؟
نگرانی از کمبود دارو در کشور

حسن کربکندی، عضو انجمن داروسازان استان اصفهان نیز با تاکید بر عواقب تاخیر 
مجلس در حذف 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده از واردات دارو و تجهیزات پزشکی بدون 
نمونه مشابه گفت: همین الان بازار داروی کشور با کمبودهای جدی ای مواجه شده است 
و به نظر می رسد این کمبودها با نزدیک شدن فصول سرد چالش برانگیز شود؛ چرا که 
همین الان در تامین داروی آنتی بیوتیک دچار مشکل هستیم. همچنین یکی از چالش 
های ما در حوزه تامین سرم است.وی با اشاره به اینکه فقط داروهای عمومی نیستند که 
دچار کمبود شده اند تصریح کرد: متاسفانه داروهای تخصصی همچون داروی مورد نیاز 
بیماران صرع از جمله فنی توئین، لیسکانتین و غیره در داروخانه ها به راحتی پیدا نمی شود. 
البته این داروها در بازار غیر رسمی همچون ناصرخسروی فضای مجازی با هزینه های 
گزاف پیدا می شود که مشکل شدیدی برای بیماران ایجاد کرده است.کربکندی ادامه داد: 
همین حالا فنی توئین که در بازار به سادگی یافت نمی شود در فضای مجازی به قیمت 
گزاف یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومان فروخته می شود. نکته قابل توجه این است که حتی 
داروی لیسکانتین که فقط به داروخانه های دولتی ارائه می شود هم در بازار سیاه دارو 
موجود است و به راحتی خرید و فروش می شود.این عضو انجمن داروسازان اصفهان با 
اشاره به طرح دو فوریتی حذف مالیات بر ارزش افزوده از واردات دارو و تجهیزات پزشکی 
که همچنان مسکوت مانده تاکید کرد: تصویب این طرح به طرز عجیبی متوقف شد و 
باید بررسی کرد منافع چه کسانی در این حوزه مانع اجرای طرحی شده که باعث رسوب و 
به دام افتادن داروها در گمرک می شود و به کمبود دارو در سطح کشور دامن می زند؟ماده 
واحده لایحه معافیت واردات مواد اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات پزشکی از پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده به این شرح است: ماده واحده- از سال ۱۴۰۱ مواد اولیه دارویی، 
مواد اولیه شیر خشک اطفال، مواد اولیه و قطعات ساخت و یدکی تجهیزات و ملزومات 
پزشکی و توان  بخشی و تجهیزات پزشکی با دوام )دستگاه  ها( که فاقد مشابه تولید داخلی 

باشند، از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده در گمرک معاف هستند.
تبصره- در صورتی که موارد مذکور تولید مشابه داخلی داشته باشد، اگر واردات آن به 
دلیل کمبود داخل نسبت به نیاز بازار ضرورت داشت، واردات آنها با رعایت قانون حداکثر 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی مصوب ۱۳98، مشمول 

مالیات بر ارزش افزوده با نرخ دو درصد در مبادی گمرکی است.

پرونده تخلفات پتروشیمی »مهر« همچون سکه دو روی دارد. یک روی 
آن گم شــدن بیش از ۵ هزار میلیارد ارز صادراتی است و روی دیگر آن 
اخلال در زنجیره پتروشیمی ها و بحران در تامین سوخت و انرژی شهری 
و صنعتی در آستانه زمستان سرد است. حال افکار عمومی منتظر ورود 
مدعی العموم به این پرونده برای جلوگیری از تضییع حقوق بیت المال و 

بحران گازی در کشور است.
به گزارش اقتصاد آنلاین؛ پتروشیمی »مهر« تولیدکننده برترین گرید پلی اتیلن خاورمیانه 
به دلیل تخلفات سهام دار خارجی این شرکت در آستانه ورشکستگی و تعطیلی قرار گرفته 
اســت. این شرکت از زیرمجموعه های هلدینگ »خلیج فارس« است. براساس گزارش 
سازمان بازرسی در پرونده پتروشیمی مهر، واگذاری پرحاشیه ۶۰ درصد از سهام شرکت به 
سرمایه گذار ایتالیایی  و بیش از ۵ هزار میلیارد ارز صادراتی گمشده و تبانی و بدهی ۳ هزار 
میلیاردی و حقوق های نجومی و تخلفات بورسی و .... مشاهده می شود. پس از محرز شدن 
تخلفات گسترده این شرکت، سازمان بازرسی کل کشور به این پرونده ورود کرد. گزارش 
نهایی سازمان بازرسی به وزارت نفت و سازمان بورس و اوراق بهادار و کمیسیون اصل 9۰ 
مجلس شورای اسلامی و همچنین شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس ارائه شده است. 
ماجرای پتروشیمی مهر از سال 8۴ آغاز می شود. این شرکت با سرمایه گذاری ۶۰ درصدی 
کنسرسیوم ژاپنی-تایلندی و سرمایه گذاری ۴۰ درصدی شرکت صنایع ملی پتروشیمی ایران 
تاسیس شد. مهم ترین شروط این قرارداد تامین خوراک پتروشیمی از سوی ایران و پذیرش 
مدیریت و نظارت متقابل هر دو سهام دار و به صورت چرخشی از سوی سهام دار خارجی بود.

این تعهدات و سازوکار مدیریتی تا سال 9۷ توسط هر دو طرف اجرا شد.
فرصت  خریدی که از دست رفت: سال 9۷ سهام دار خارجی درخواست فروش سهام 
خود را به هلدینگ »خلیج فارس« اعلام می کند. تیمی برای ارزیابی قیمت توسط هلدینگ 
تشــکیل می شود. تیم کارشناسی قیمت بسیار پایینی برای خرید سهام پیشنهاد می دهد. 
ســهام دار خارجی نیز با قیمت پیشنهادی موافقت نمی کند. همین مسئله موجب می شود 
هلدینگ »خلیج فارس« اقدامی برای خرید ۶۰ درصد از ســهام پتروشیمی »مهر« انجام 
ندهد و فرصت مالکیت صد درصدی برترین پتروشیمی خاورمیانه برای ایران از دست می رود.

واگذاری پرحاشیه: پس از ماجرای قیمت گذاری پرحاشیه و عدم خرید سهام توسط 
هلدینگ، سهام  داران خارجی که از شرکت های توانمند در حوزه پتروشیمی بودند، سهام را با 
همان قیمت پیشنهادی خود نه قیمت پیشنهادی تیم کارشناسی ایرانی به شرکت ایتالیایی 
که هیچگونه سابقه ای در حوزه پتروشیمی ندارد، واگذار می کند . فرآیند فروش و واگذاری 
سهام به سهام دار خارجی حاشیه های بسیار به همراه داشت. یکی از این حاشیه ها مربوط به 
سوابق مالک جدید است. مالک ایتالیایی در سوابقش، خود را تامین کننده تجهیزات ناتو و 
مشاور وزیر دفاع ایتالیا معرفی می کند. حال پرسش اینجاست آیا نهادهای نظارتی و امنیتی 
تحقیقی درباره ی واگذاری سهام یک شرکت دولتی به فردی با پیشینه امنیتی انجام داده 

است؟ آن هم در روزگاری که رهبری حساسیت بسیاری بر مسئله پرونده نفوذ دارند.  
عدم بازگشت بیش از ۵ هزار میلیارد تومان ارز صادراتی:با روی کار آمدن 
مدیرعامل و سهام دار ایتالیایی تخلفات گسترده  ای در این پتروشیمی رخ می دهد. بزرگترین 
تخلف آنها مربوط به عدم بازگشــت ارز صادراتی به کشور طی دو سال و نیم بوده است. 
گزارش سازمان بازرسی کل کشور میزان ارز صادراتی برگشت نشده به کشور را ۱۷۰ میلیون 
دلار معادل بیش از ۵  هزار میلیارد تومان اعلام کرده است.در گزارش این سازمان آمده است: 
»علی حسینی، مدیرعامل شرکت پتروشیمی »مهر« در دریافت مطالبات شرکت از سهام دار 
خارجی با تساهل برخورد کرده و با اجرای مصوبه مخفیانه جلسه فوق العاده هیئت مدیره 
مورخ 99/۱/9 منابع مازاد ریالی متعلق به شرکت پتروشیمی مهر را در اختیار سهام دار خارجی 
قرار داده است. سهام دار خارجی که تعهد داده بوده است بدون پرداخت هیچ گونه هزینه ای و 
با تقبل کلیه ریسک های مرتبط، نگهداری وجوه مزبور را تقبل کند، در حال حاضر باوجود نیاز 

مبرم شرکت به وجوه مزبور از استرداد وجوه یادشده استنکاف می کند.«
بدهی ۳ هزار میلیــارد: تخلف دیگر ایــن مجموعه بدهی ۳ هــزار میلیارد به 
پتروشیمی های »جم« و »مروارید« است. یکی از شروط قرارداد، تامین خوراک پتروشیمی 
از سوی سهام دار ایرانی بود که تاکنون به این تعهد خود پایبند بوده است اما سهام دار خارجی 
و مدیرعامل منصوب آن به دلایلی از پرداخت هزینه خوراک به شرکت های تامین کننده آن 
امتناع کرده اند و این مسئله موجب بدهی ۳ هزار میلیارد به شرکت های مذکور شده است. 

شرکت پتروشیمی »جم« نیز در نامه ای برای وصول بدهی خود موضوع را به شورای عالی 
امنیت ملی اطلاع رسانی کرد. در بخشی از این نامه آمده است: »پیش بینی بروز مشکلات 
امنیتی و سیاسی و اختلال اقتصادی ناشی از اقدامات مشکوک شرکت پتروشیمی مهر و 

تقاضای رسیدگی عاجل را داریم.«
تخلفات بورسی: شرکت پتروشیمی مهر در بورس اوراق بهادار برخلاف مصوبات 
هیئت مدیره شرکت و برخلاف اساسنامه شرکت و با حمایت سهام دار خارجی از تخلفات 
مدیرعامل پیشین شرکت پتروشیمی مهر »علی حسینی« فالعیت کرده است. این شرکت در 
معاملات غیرقانونی حدود ۱ میلیارد و ۴۵۴ سهم بانک شهر با حجم خرید و فروش بیش از 
۴ هزار و ۳۰۰ میلیارد ریال اقدام کرده است و مالکیت ۲۲۰ میلیون سهم بانک شهر – معادل 

۱.۴درصد از کل سهام بانک شهر – را خریداری کرده است.
همزمان با تزریق نقدینگی به بازار سرمایه و کاهش یا افزایش ارزش سهام بانک شهر 
توسط نقدینگی شرکت پتروشیمی »مهر«، مدیران شرکت با استفاده از منابع شخصی خود 
و تاسیس شرکت مشترک با مدیران مالی و بازرگانی شرکت، اقدام به نوسان گیری همزمان 
و موازی این معاملات کرده اند.شنیده ها حاکی از آن است که معاملات مکرر خرید و فروش 
میان شرکت پتروشیمی »مهر« و برخی افراد خاص و اقوام مدیرعامل انجام شده است.در 
گزارش سازمان بازرسی کشور درباره  تخلفات بورسی این شرکت آمده است: »باتوجه به 
اینکه علی حسینی، دارای قرارداد مشاوره با بانک شهر بوده و لذا در بند الف تبصره ۱ ذیل 
ماده ۴۶ قانون بازار اوراق بهادار قرار داشته و از آنجا که نامبرده به همراه برخی از مدیران 
شرکت پتروشیمی »مهر« با استفاده از اطلاعات نهانی در بازار بورس اوراق بهادار در نماد 
»وشهر« معاملاتی داشته و انتفاع سود داشته است.« این گزارش از سازمان بورس اوراق 
بهادار خواسته است که جهت پیگیری تخلفات ایشان نسبت به تعقیب کیفری مشارالیه در 

مراجع قضایی اقدام کند.
پایان مدیرعامل متخلف:پس از ورود سازمان بازرسی به پرونده شرکت پتروشیمی 
»مهر« شــکایت قضایی از تخلفات سهامدار خارجی و مدیران منصوب او انجام شد. این 
شکایت درنهایت منجر به صدور دستور قضایی مبنی بر ضرورت انتصاب مدیرعامل از سوی 
سهامدار ایرانی و بر ضرورت عدم تحویل محصول به سهامدار خارجی شد. پس از صدور 
این حکم قضایی، مدیرعامل جدید از سوی سهام دار ایرانی معرفی شد و دیگر محصولی 

تحویل سهام دار خارجی به دلیل بدهی بیش از ۵ هزار میلیارد نشد.
شکایت های سریالی: اما این پایان ماجرا نبود؛ سهام دار خارجی اقدام به طرح دعاوی 
حقوقی و کیفری علیه سازمان بازرسی کل کشور و اداره کل ثبت شرکت ها و گمرک ایران 
و شرکت پتروشیمی بین الملل و شرکت تجارت صنعت پتروشیمی خلیج فارس و مدیران 

شرکت های مزبور و مدیرعامل فعلی شرکت پتروشیمی مهر کرده است.
صادرات به شرط تسویه بدهی:در حال حاضر سازمان به استناد مکاتبات صورت  
گرفته از سوی سازمان بازرسی کل کشور امکان هرگونه صادرات محصول به جز صادرات 
از طریق فروش محصول به شرکت تجارت صنعت پتروشیمی خلیج فارس را متوقف کرده 
است. باتوجه به اینکه سهام دار خارجی شرکت پتروشیمی مهر به دلیل عدم پرداخت بدهی 
بالغ بر ۱۷۰ میلیون دلار به این شرکت در معرض اقدامات تامینی قوه قضائیه جمهوری 
اسلامی ایران قرار گرفته و فاقد امکان صادرات محصول از مبادی گمرکی کشور است، به 
همین دلیل این سهام دار در عمل به تعهدات خود در خصوص خرید محصول از شرکت 

پتروشیمی مهر وفق قرارداد توزیع عمل نکرده است.
کمبود گاز به دلیل تخلفات سهام دار خارجی

اخلال در زنجیره پتروشیمی ها، بحران دیگر این شرکت است. تخلفات در پتروشیمی 
»مهر« منجر به مشکلاتی در فعالیت و درنهایت کاهش تولیدات این شرکت شده است. 
توقف تولید در شــرکت پتروشیمی »مهر« به صورت زنجیره وار در گام نخست منجر به 
کاهش تولید در شرکت  پتروشیمی »جم« و شرکت پتروشیمی »مروارید« می شود. در گام 
دوم منجر به کاهش تولید در شرکت پتروشیمی »نوری« خواهد شد. کاهش تولید در شرکت 
پتروشیمی »نوری« موجب کاهش برداشت میعانات گازی از میدان گازی »پارس جنوبی« 
خواهد شــد. این اتفاقات در آستانه آغاز فصل سرما؛ کشور را در تولید گاز مایع با مشکل 

مواجه کرده و در معرض بحران در تامین سوخت و انرژی شهری و صنعتی قرار می دهد.
زمســتان سرد در راه است و افکار عمومی چشم انتظار ورود مدعی العموم به این پرونده 

برای جلوگیری از اخلال در زنجیره تولید پتروشیمی ها و تضیع حقوق بیت المال هستند.

فربه شدن دولت تورم را افزایشی کرد
نماینده مردم شیراز:

نماینده مردم شیراز می گوید: دلیل تورم، ریشه در عدم 
برنامه ریزی صحیح اقتصادی، بزرگ شدن دولت، حجیم 
شــدن کارمندان دولت، نبودن تولید و گوش ندادن به 

اوامر مقام معظم رهبری است.
»می گویند تورم بالاست.« شاید برای همین است که دخل و خرج 
ها با هم جور در نمی آید و مردم از قیمت بالای کالا، مواد اولیه و ..... 
رضایت چندانی ندارند. بد نیست با این سوال شروع کنیم که آیا تحریم 
ها باعث به وجود آمدن تورم شده اند؟ چرا که هر فردی که کسب و 
کار خودش را دارد تحریم ها را علت گرانی مواد اولیه می داند و از بی 
رونقی کسب و کارشان گلایه دارند، گلایه ای که یکی دو سال است 
بیش از هر زمان دیگری شده و به نظر می رسد تحریم ها بر وضعیت 

فعلی کشور و افزایش چند برابری تورم دامن زده است.  این موضوع 
در حالی اتفاق افتاده که علیرضا پاک فطرت، نماینده مردم شیراز در 
مجلس یازدهم در رابطه با این موضوع به گسترش نیوز می گوید: تورم 

چندان ربطی به تحریم ها ندارد.
یکی از دلایل تورم حجیم شدن دولت است

نماینده مردم شیراز ادامه داد: دلیل تورم، عدم برنامه ریزی صحیح 
اقتصادی، بزرگ شــدن دولت، حجیم شدن کارمندان دولت، نبودن 
تولید و گوش ندادن به اوامر مقام معظم رهبری است. زیرا  رهبری 
درهفت و هشت سال گذشته پیام های نوروزی که می دادند را این 
روز ها شاهد هستیم. اما متاسفانه ما اهل کار نیستیم بلکه کاغذبازی 
را جایگزین آن کرده ایم. همچنین  تولید به صورت واقعی مانند تولید 

اشتغال زا، تولید دانش بنیان نداریم. نماینده مردم شیراز اضافه کرد: عدم 
برنامه ریزی صحیح در مواردی که گفته شد منجر به افزایش تورم شد. 
از طرف دیگر گاهی اوقات ما برنامه را کنار می گذاریم و بهطور دلخواه 
عمل می کنیم، اگر اهداف برنامه ششم توسعه دنبال شده بود اکنون 

شاهد چنین اتفاقاتی نبودیم.
روئسای جمهور توجه چندانی به برنامه ها ندارند

وی افزود: معمولا با روی کار آمدن دولت جدید تمام تقصیر ها به 
گردن دولت قبلی می افتــد، اگر چه رئیس جمهور فعلی  در دوران 
کاندیداتوری به این مســاله انتقاد داشتند، اما حالا بسیاری از مسائل 
را مشــکلات دولت قبل می داند.پاک فطرک با انتقاد از دولت قبل 
در این زمینه توضیح داد: متاسفانه رئیس جمهور قبل آنطور که باید و 

شاید با برنامه عمل نکرد . البته به نظر می رسد رئیس جمهور فعلی 
هــم به برنامه ها توجه خاصی ندارد. به عقیده بنده دیگر از آن زمان 
گذشته است که بخواهیم شعاری عمل کنیم، عملکرد مسئول های 
اجرای کشــور را باید با آمار و ارقام بدهیم و با سخنرانی ندهیم باید 
ارزیابی بکنیم و ببینیم آیا قدرت پول ملی سالانه بهبود پیدا می کند، 

یا ضعیف تر می شود!
رضایتمندی مردم کاهش تورم را نشان می دهد نه 

شعار!
وی در ادامه افزود: این عملکرد دولت را می رساند اگر قدرت خرید 
مــردم، رضایتمندی مردم، آمار های مســائل اجتماعی مانند طلا، 
درگیری های خیابانی، ســرقت خوب شده است و کاهش پیدا کرده 

است؟ این امر نشان دهنده کاهش تورم است در غیر این صورت نمی 
توان ادعا کرد که تورم کاهش پیدا کرده است. زیرا در غیر این صورت 
تورم افزایش پیدا می کند و نارضایتی هم بیش تر می شــود.وی در 
خاتمه با اشاره به اینکه بهتر است برای کاهش تورم بر منابع غیر نفتی 
تکیه کنیم در این زمینه توضح داد: بالا رفتن تورم ربطی به تحریم ها 
ندارد شاید کم تر از ۳۰ درصد به تورم ها ربط دارد، باید برنامه ریزی خود 
را قوی تر بکنیم و بیش ترین انرژی را در تولید بگذاریم و تنها متکی به 
درآمدهای نفتی نباشیم، باید به جوان ها اهمیت داد تا بتوانند خودشان 
را در عرصه های مختلف نشان دهند  و ما شاهد نوآوری های جدید 
از سمت جوان ها باشیم، در غیر این صورت تورم روز به روز افزایش 

پیدا خواهد کرد.
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